
Oœwiadczenie z³o¿one
przez senatora Grzegorza Czeleja

na 65. posiedzeniu Senatu
w dniu 17 listopada 2010 r.

Oœwiadczenie skierowane do ministra sprawiedliwoœci Krzysztofa Kwiatkowskiego

Szanowny Panie Ministrze!
Przedmiotem tego oœwiadczenia chcia³bym uczyniæ zg³oszony mi problem zró¿nicowania wysokoœci

op³at rocznych ponoszonych za aplikacjê radcowsk¹ i adwokack¹.
Wed³ug zapisu art. 321 ustawy z dnia 6 lipca 1982 r. o radcach prawnych (tekst jednolity w DzU

z 2010 r. nr 10 poz. 65, ze zm.) aplikacja radcowska jest odp³atna, a szkolenie aplikantów radcow-
skich pokrywane jest z op³at wnoszonych przez nich samych do w³aœciwej rady okrêgowej izby radców
prawnych. W przepisie tym postanowiono tak¿e, ¿e wysokoœæ wspomnianych op³at jest okreœlana
w drodze rozporz¹dzenia przez ministra sprawiedliwoœci po zasiêgniêciu opinii Krajowej Rady Radców
Prawnych. Minister sprawiedliwoœci kieruje siê przy tym koniecznoœci¹ zapewnienia aplikantom w³a-
œciwego poziomu wykszta³cenia. Zastrze¿ono równie¿, ¿e wysokoœæ op³aty rocznej nie mo¿e byæ wy¿-
sza ni¿ szeœciokrotnoœæ minimalnego wynagrodzenia. Podobna regulacja zosta³a umieszczona
w art. 76b ustawy z dnia 26 maja 1982 r. – Prawo o adwokaturze (tekst jednolity w DzU z 2009 r.
nr 146 poz. 1188, z póŸn. zm.)

Na podstawie zawartych w wymienionych przepisach upowa¿nieñ, dwoma rozporz¹dzeniami z dnia
6 grudnia 2005 r. – w sprawie wysokoœci op³aty rocznej za aplikacjê adwokack¹ (DzU z 2005 r. nr 244
poz. 2068, z póŸn. zm.) oraz w sprawie wysokoœci op³aty rocznej za aplikacjê radcowsk¹ (Dz U z 2005 r.
nr 244 poz. 2070, z póŸn. zm.) – wysokoœæ tej op³aty ustalono na poziomie szeœciokrotnoœci minimalne-
go wynagrodzenia za pracê, w wysokoœci obowi¹zuj¹cej w dniu rozpoczêcia roku szkoleniowego. Nastê-
pnie rozporz¹dzeniami z dnia 26 stycznia 2006 r. (DzU z 2006 r. nr 15 poz. 109 i poz. 111, z póŸn. zm.)
wysokoœæ op³at, o których mowa, zmieniono do poziomu czterokrotnoœci minimalnego wynagrodzenia
za pracê.

W dniu 16 grudnia 2008 r. wydano rozporz¹dzenie zmieniaj¹ce rozporz¹dzenie w sprawie op³aty ro-
cznej za aplikacjê adwokack¹ (DzU z 2008 r. nr 228 poz. 1519), w którym wysokoœæ op³aty okreœlono ja-
ko trzykrotnoœæ minimalnego wynagrodzenia za pracê. Ró¿nica w op³acie uiszczonej w kwocie wy¿szej
przewidziana zosta³a do zwrotu lub zaliczenia na poczet kolejnej op³aty, zgodnie z wnioskiem aplikanta.
Jednoczeœnie nie dokonano podobnej zmiany rozporz¹dzenia w sprawie op³at za aplikacjê radcowsk¹.
Ostatecznie op³ata za aplikacjê radcowsk¹ zosta³a obni¿ona, jednak¿e dopiero rozporz¹dzeniem z dnia
5 sierpnia 2009 r. (DzU z 2009 r. nr 130 poz. 1072) i to do wysokoœci trzyipó³krotnoœci minimalnego wy-
nagrodzenia za pracê.

W tym miejscu nale¿y zauwa¿yæ, ¿e dosz³o tym samym do zró¿nicowania wysokoœci op³at, które do
tej pory by³y jednakowe, za faktycznie podobne do siebie aplikacje. Pojawia siê zatem naturalne pytanie
ze strony zainteresowanych grup o uzasadnienie dla powsta³ego stanu rzeczy.

Ponadto, abstrahuj¹c od zasadnoœci ju¿ dokonanych zmian, w zwi¹zku z nastêpuj¹cymi okoliczno-
œciami:

1) wiêksz¹ liczb¹ aplikantów radcowskich w stosunku do liczby aplikantów adwokackich (roz³o¿enie
kosztów na wiêksz¹ grupê osób),

2) rekordowo du¿¹ liczb¹ osób, które w roku 2009 pozytywie zda³y egzamin wstêpny na aplikacje
prawnicze i rozpoczê³y szkolenie (w tym du¿y wzrost aplikantów radcowskich),

3) sposobem organizacji szkolenia, zw³aszcza aplikantów pochodz¹cych z naboru przeprowadzonego
w roku 2009 (na przyk³ad zamiast podzia³u na grupy, wspólne zajêcia teoretyczne dla ca³ego roku szko-
leniowego, co przyczynia siê do ograniczenia kosztów szkolenia).

4) wzrostem minimalnego wynagrodzenia za pracê, z którym skorelowany jest mno¿nik w op³acie za
aplikacje,

nale¿y rozwa¿yæ ponowne przeanalizowanie kwestii wysokoœci op³at za szkolenie aplikantów rad-
cowskich.

Maj¹c to na uwadze, zwracam siê do Pana Ministra z uprzejm¹ proœb¹ o ustosunkowanie siê do
przedstawionej kwestii, a w szczególnoœci udzielenie odpowiedzi na pytania.

1. Czy Ministerstwo Sprawiedliwoœci dysponuje informacj¹ z Krajowej Rady Radców Prawnych na te-
mat kosztów szkolenia aplikantów radcowskich poniesionych przez poszczególne rady okrêgowych izb
radców prawnych w roku szkolnym 2008/2009 oraz roku szkoleniowym 2009/2010? (w przypadku od-
powiedzi pozytywnej uprzejmie proszê o wskazanie jednostkowego kosztu szkolenia aplikanta radcow-



skiego we wskazanych okresach). Ewentualnie czy wyst¹piono b¹dŸ planowane jest wyst¹pienie
o udzielenie takiej informacji?

2. Czy wobec przedstawionych okolicznoœci planowane jest dalsze obni¿enie op³aty rocznej za apli-
kacjê radcowsk¹ co najmniej do poziomu równego op³acie rocznej za aplikacjê adwokack¹?

Z powa¿aniem
Grzegorz Czelej




